

April 21, 1979
**Protocol #150 of the CC CPSU Politburo Session, 21
April 1979**

Citation:

"Protocol #150 of the CC CPSU Politburo Session, 21 April 1979", April 21, 1979, Wilson Center Digital Archive, TsKhSD, f. 89, per. 14, dok. 28, [cited by Archive-Information Bulletin, 1993 as RGANI, op. 14, d. 28, ll. 2, copy, special file, CC].
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/111283>

Summary:

Concerns helicopter and ammunition deliveries from the Soviet Union to Afghanistan.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

К пункту 93 прот. № 150

Сов. секретно
СВОБОДА ПАПКА

КАБУЛ

ГЛАВНОМУ ВОЕННОМУ СОВЕТНИКУ

Сообщите Премьер-Министру Демократической Республики Афганистан Х.Амину, что просьба о направлении 15-20 боевых вертолетов с советскими экипажами доложена Советскому правительству.

Скажите, что афганскому руководству уже давались разъяснения о нецелесообразности непосредственного участия советских воинских подразделений в мероприятиях по подавлению контрреволюционных выступлений в ДРА, так как подобные акции будут использованы врагами афганской революции и внешними враждебными силами в целях фальсификации советской интернациональной помощи Афганистану и проведения антиправительственной и антисоветской пропаганды среди афганского населения.

Подчеркните, что в течение марта-апреля с.г. ДРА уже поставлены 25 боевых вертолетов, которые обеспечены 5-10 боекомплектами боеприпасов.

Убедите Х.Амина, что имеющиеся боевые вертолеты с афганскими экипажами способны совместно с подразделениями сухопутных войск и боевой авиацией решать задачи по подавлению контрреволюционных выступлений.

Разработайте для афганского командования необходимые рекомендации по этому вопросу.

1967
 p 83
 September 14
 Jan 28
 1-2
 22
 3

Proletariat of all countries, unite!

Subject to return in the course of 3 days
to CC CPSU (General office, 1st sector)
Communist Party of the Soviet Union. CENTRAL COMMITTEE

TOP SECRET
SPECIAL FILE

P150/93

To Comrs. Brezhnev, Kosygin, Andropov, Gromyko, Suslov, Ustinov, Ponomarev,
Smirnyukov.

Extract from protocol #150 of the CC CPSU Politburo session
from 21 April 1979

On the inexpediency of the participation of soviet military helicopter crews in the
suppression of counter-revolutionary activities in the Democratic Republic of
Afghanistan.

1. To agree with the proposal on this question submitted in the memorandum by the
Ministry of Defense on 18 April 1979, #318/3/0430.
2. To ratify the draft of instructions to the chief military adviser in the DRA (attached).

SECRETARY of CC

* * * * *

[attached] to article 93 protocol # 150

Top Secret
SPECIAL FILE

KABUL
TO CHIEF MILITARY ADVISER

Inform the Prime-Minister of the Democratic Republic of Afghanistan H. Amin that the
request to send 15-20 military helicopters with soviet crews has been delivered to the
Soviet government.

Tell him that the Afghan government has already been given explanations on the
inexpediency of direct participation of soviet military sub-units in the suppression of
counter-revolutionary activities in the DRA, as such actions would be used by the
enemies of the Afghan revolution and foreign hostile forces in order to falsify soviet
international aid to Afghanistan and to carry out anti-governmental and anti-soviet
propaganda among the Afghan population.

Emphasize that during March-April of this year, the DRA has already been sent 25
military helicopters which are equipped with 5-10 complete sets of combat

ammunition.

Convince H. Amin that existing combat helicopters with Afghan crews are capable, along with subdivisions of land-based forces and combat aircraft, of solving the problems of suppressing counter-revolutionary actions.

Work out for the Afghan command the necessary recommendations pertaining to this question.

###